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Aanwezige leden: mevrouw Tellegen (commissievoorzitter, VVD), de heer De Groot 
(D66), mevrouw De Vries (namens het fractiepersoneel), mevrouw Nollen en mevrouw 
Tielens-Tripels (beiden namens het ambtelijk personeel) en de heer Dronkers (namens 
de OR) 
 
Aanwezige adviseurs: de heer Van Rhijn (directeur Huisvesting van de Tweede Kamer), 

mevrouw Wouters (projectmanager renovatie van de Tweede Kamer), de heer De 
Bruijn (integraal adviseur), de heer Van Noord (architect), de heer Unger 
(programmadirecteur renovatie van het RVB) en de heer Van Roosmalen (architect 

RVB) 
 
Aanwezig als toehoorder: de heer Paardekooper (projectmanager RVB), de heer 
Zeinstra (projectleider techniek Tweede Kamer) 

 
Griffier: mevrouw Konings 
Adjunct-griffier: mevrouw Burger  
 
Afwezig met bericht van verhindering: de heer Kops (PVV), de heer Van der Molen 
(CDA), mevrouw Beckerman (SP), mevrouw Kuiken (PvdA), mevrouw Bromet 
(GroenLinks), mevrouw Kooij (namens het fractiepersoneel), mevrouw Roos (Griffier) 

 
 
ALGEMEEN 
 

1. Opening en mededelingen 
De vergadering vindt digitaal plaats vanwege de aangescherpte coronamaatregelen. Er 

zijn helaas een aantal leden afwezig vanwege andere verplichtingen. Bij fracties die nu 
niet lid zijn van de BBC wordt nagegaan of zij een Kamerlid wensen af te vaardigen.  
 
 
2. Conceptverslagen BBC-vergaderingen 14 september 2021 en 29 juni 2021 
De verslagen worden zonder wijzigingen vastgesteld. 
 

 
3. Terugkoppeling Presidium 
De commissievoorzitter heeft in de Presidiumvergadering van 15 september jl. verslag 
gedaan van BBC-vergadering van 14 september jl. over B67.  
In het Presidium is tevens gesproken de publieksentree. Het Presidium is akkoord 

gegaan met de optie waarbij, wat betreft de toegankelijkheid van de publieksentree 
aan de Hofplaats, de positie en de uitgang van de lift wordt verschoven waardoor de 

zichtbaarheid en relatie tussen trap en lift wordt verbeterd.  
 
 
 

Griffie commissies Internationaal en Ruimtelijk  

Bouwbegeleidingscommissie 

R. Konings 
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RENOVATIE 
 
4. Stand van zaken inrichting plenaire zaal en commissiezalen 

De Commissie voor de Werkwijze heeft een Programma van Eisen (PvE) ten aanzien 
van de inrichting plenaire zaal en commissiezalen opgesteld. Het Presidium heeft dit 
PvE op 29 september jl. vastgesteld. De projectmanager renovatie van de Tweede 
Kamer licht toe dat er een aantal pilots worden uitgevoerd (o.a. over vorm tafels, 
staand interrumperen). De precieze invulling van de pilots komt nog terug.  
Het ontwerpproces voor de inrichting van de zalen volgt dezelfde route als andere 
ontwerpen voor de renovatie. De BBC beoordeelt het ontwerp en adviseert het 

Presidium; het Presidium stelt het ontwerp vervolgens vast. In het geval van 
wijzigingen op het PvE komt de commissie voor de Werkwijze weer in beeld.  
 

De BBC neemt hier kennis van. Een commissielid vraagt of de optie wordt 
opengehouden om in de toekomst elektronisch te stemmen. Dat is het geval.  
 

 
5. Overgang Voorlopig Ontwerp (VO) naar Definitief Ontwerp (DO) 
In de uitwerking van het VO naar het DO liggen op dit moment twee onderwerpen 
voor: integrale toegankelijkheid en het VO Buitenruimte. Er vindt een bespreking 
plaats. 
 
Integrale toegankelijkheid 

Een gespecialiseerd bureau heeft onderzoek gedaan naar de integrale toegankelijkheid 
van het Tweede Kamercomplex. Tevens is een interne werkgroep ingesteld met 
ervaringsdeskundigen. De projectmanager renovatie van de Tweede Kamer licht enkele 
punten uit het onderzoek toe. Op elk punt dient een afweging te worden gemaakt 

tussen enerzijds het VN-verdrag inzake de rechten van personen met een handicap dat 
door Nederland in 2016 is geratificeerd, en anderzijds de extra kosten die de ingrepen 
met zich meebrengen en de monumentale waarde. De programmadirecteur Renovatie 

van het RVB brengt in dat hij het integraal toegankelijk maken van het Tweede 
Kamercomplex steunt, maar dat voor eventuele meerkosten extra budget aangevraagd 
zal moeten worden. Dat geldt ook voor mogelijke extra kosten ten aanzien van de 
inrichting van de vergaderzalen.  
 
De aanwezige BBC-leden steunen het beter integraal toegankelijk maken van het 

Tweede Kamercomplex. Een commissielid adviseert bij buitenlandse parlementen die 
recent verbouwd zijn te informeren hoe afwegingen rondom integrale toegankelijkheid 
zijn gemaakt. De commissievoorzitter vraagt of de dependances worden meegenomen. 
De adviseurs van de Tweede Kamer geven aan dat het renoveren van de dependances 
een apart project is, dat ook gereed moet zijn bij de oplevering van het Binnenhof. Het 
is onderdeel van het grotere ruimtevraagstuk waarover nog overleg met het RVB 

plaatsvindt.  

 
VO Buitenruimten 
Voor de zomer heeft de BBC positief advies uitgebracht over de ontwerprichting voor 
het VO Buitenruimten. N.a.v. de vergadering van 14 september jl. heeft het 
programmabureau de verschillen tussen het vastgestelde VO voor de renovatie van het 
Tweede Kamercomplex en het VO Buitenruimten in kaart gebracht. Met name bij het 
expeditie-gebied tussen gebouw Koloniën en gebouwdeel C (bij kunstwerk van de 

hond) zit er verschil tussen de ontwerpen. De programmadirecteur van het RVB zal de 
ontwerpers vragen om deze ontwerpen op elkaar af te stemmen. De 
commissievoorzitter concludeert dat als bij de uitwerking van het DO afgeweken wordt 
van het door de BBC en Presidium vastgestelde VO renovatie, dit in de BBC moet 
worden besproken.   
 

 
6. Publiekscommunicatie publieksentree 
Ten behoeve van besluitvorming over de Hofplaats in de Haagse gemeenteraad worden 
binnenkort beelden van het ontwerp in wording voor de publieksentree openbaar 
gemaakt. De BBC neemt kennis van de beelden, die door Pi de Bruijn worden getoond. 
De commissievoorzitter stelt dat het VO Publieksentree nog niet is vastgesteld door het 
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Presidium en BBC; dit wordt voorzien in januari. Het betreft hier dus conceptontwerpen 
die nog kunnen wijzigen. Een BBC-lid stelt voor de Kamerbewoners te informeren over 
deze beelden. Dat vinden alle aanwezigen een goed idee; dit wordt opgepakt.   

 

7. Aanbod om de nieuwe publieksentree in wording met Virtual Reality-bril te 

bekijken 
Dit agendapunt wordt doorgeschoven in verband met de coronamaatregelen.  
 

 

8. Gebouwdeel N 
Pi de Bruijn geeft een presentatie over de inrichting, materiaalkeuze en verlichting voor 
gebouwdeel N. Hij besteedt daarin aandacht aan de vergaderzalen, interne restaurants 
en het publieksgebied. Pas als de BBC het DO bespreekt dienen er richtinggevende 

keuzes gemaakt te worden. De exacte uitwerking (meubels en kleuren) mag daarna 

nog wijzigen.  
 
Een commissielid vraagt aandacht voor beeldschermen in de commissiezalen nu er 
steeds vaker digitaal of hybride vergaderd wordt. Dat wordt meegenomen.  
 

TIJDELIJKE HUISVESTING 

 
9.   Stand van zaken tijdelijke huisvesting in B67 

De BBC heeft een geactualiseerd overzicht van openstaande restpunten/klantvragen 
ontvangen. Daarover zijn nog enkele vragen en opmerkingen: 
- De laadpunten voor elektrische auto’s in de parkeergarage werken nog niet. De 

directeur Huisvesting van de Tweede Kamer en het RVB werken aan een oplossing; 
- Vanuit de vergaderzalen op de begane grond is het ver lopen naar een 

toiletvoorziening. De toiletten die er zijn, staan in storing. De directeur Huisvesting 

geeft aan dat de Tweede Kamer en het RVB gezamenlijk zullen onderzoeken wat de 

oorzaak is van de storing, en of er in de buurt van het vergadercomplex betere 
voorzieningen gerealiseerd kunnen worden – dat laatste zal wel tijd kosten; 

- Een commissielid vraagt of er nog pantry’s op de kantoorgangen bij komen. De 
directeur Huisvesting geeft aan dat dit niet het geval is. Hij zal via intranet 
communiceren over de ligging van de pantry’s zodat Kamerbewoners deze beter 
kunnen vinden. 

 
Tot slot roept de directeur Huisvesting iedereen op om problemen inzake de 
huisvesting in B67 te blijven melden op 3088.  
 
 
OVERIG 
 

10.   Rondvraag en sluiting 
De volgende BBC-vergadering wordt begin 2022 gepland. Dan staan o.a. het VO 
Publieksentree en een aantal openstaande punten ten aanzien van de uitwerking van 
VO naar DO (fietsenstalling, parkeergarage, etc.) op de agenda. De 
commissievoorzitter sluit de vergadering en bedankt iedereen voor zijn aanwezigheid. 
 


